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İnci tək saf qalsın çeşmələrimiz!
6u Tanrının insana bə[ş etdiyi əvəzssiz nemətdir. Bəşəriyyəti, canlı aləmi 

susuz təsəvvür etmək mümkün deyil. Amma ço[ təəssüf ki, bəşər övladı 
yaranışından bu ilahi möcüzəyə qədirbilənliklə yanaşmayıb, ondan israfçılıqla 
istifadəyə meyilli olub. Hətta bu azmış kimi, insanlar suyu çirkləndirməkdən 
də çəkinməyib, onun təmizliyinin qayğısına qalmayıblar. Bu da son nəticədə 
su mənbələrinin çirklənməsinə, onun mənfi təzahürü olan kəskin şirin 
su çatışmazlığına gətirib çı[arıb. Bütün canlı orqanizmlərin, o cümlədən 
insanların mövcudluğu üçün vacib olan bu əvəzsiz nemət çirkləndikdə isə 
istifadə üçün yararsız hala düşür, necə deyərlər, inci saflığını itirir.  

Suyun çirklənməsi isə ciddi ekoloji 
problemdir. Bu zərərli tendensiyanın qarşı-
sının alınması, su mənbələrinin qorunması 
getdikcə aktuallığını artırır. Artıq uzun illər-
dir ki, dünya alimləri bu sahədə ciddi araş-
dırmalar aparır, su mənbələrini çirkləndirən 
əsas səbəbləri izah edir, problemin həlli 
ilə bağlı təkliflər verirlər. Mütəxəssislər şi-
rin su mənbələrinin çirklənməsini, əsasən, 
antropogen amillərlə izah edirlər. Yəni bu 
gün çirkablar, sənaye tullantıları, bərk mad-
dələr də, kənd təsərrüfatında istifadə olunan 
müxtəlif gübrə və pestisidlər də çaylara və 
digər sututarlara məhz insan əli ilə axıdılır. 
Bütün bunlarla yanaşı, atmosfer havasını 
müxtəlif zərərli maddələrlə, karbon emis-
siyaları ilə çirkləndirən bəşər övladı bunun 
su mənbələrinə göstərdiyi zərərin fərqində 
deyil. Bu səbədən də BMT-nin İqlim Də-
yişmələri üzrə dərçivə Konvensiyasının 

Tərəflər Konfransının 29-cu sessiyasında 
(C2P29) su mənbələrinin çirkləndirilməsi-
nin qarşısının alınması, iqlim dəyişikliyinin 
su mənbələrinə təsiri, qlobal su çatışmazlı-
ğının azaldılması və yağış suyundan daha 
səmərəli istifadə məsələlərinin də ətraflı 
müzakirəsi gözlənilir.

Yeri gəlmişkən, şirin su ehtiyatlarının 
məhdud olduğu Azərbaycanda da bu prob-
lem getdikcə kəskinləşir. Bunun da bir sıra 
səbəbləri var. Hər şeydən əvvəl qeyd etmək 
lazımdır ki, ölkəmizin su ehtiyatlarının 75 
faizə yaxını sərhədlərimizdən kənarda for-
malaşır. Hazırda ölkə üzrə istehlak olunan 
içməli suyun xeyli hissəsi Kür çayından 
götürülərək təmizləyici qurğularda emal 
olunduqdan sonra istehlakçılara çatdırılır. 
Azərbaycanın mühüm su arteriyası olan Kür 
çayı və onun əsas qolu Araz hələ respubli-
kamızın ərazisinə daxil olana qədər qonşu 

ölkələrdə güclü çirklənməyə məruz qalır. 
Bundan başqa, son zamanlar Böyük Qafqa-
zın Kür hövzəsinə aid olmayan və birbaşa 
;əzər dənizinə tökülən şimal-şərq həssəsi 
çaylarının, eləcə də /ənkəran-Astara böl-
gəsinə daxil olan çayların da çirklənməsi 
müşahidə edilir.     

Mütəxəssislərin qənətinə görə, antro-
pogen amillərin təsirinin güclənməsi ilə 
əlaqədar olaraq Kür, Araz çayları və onların 

qollarının suyunun kimyəvi tərkibində bö-
yük dəyişikliklər baş verib. Təkcə onu qeyd 
etmək kifayətdir ki, hazırda Kür çayının Sal-
yan şəhərinin ərazisindən keçən hissəsində, 
həmçinin Araz çayının Saatlı məntəqəsində 
suyun minerallığı 3 dəfədən çox artıb.

Son illər ölkəmizdə su mənbələrinin 
çirkləndirilməsinin qarşısının alınması, iç-
məli suyun keyfiyyətinin yaxşılaşdırılması 
istiqamətində mühüm tədbirlər həyata ke-
çirilir. Təsadüfi deyil ki, Prezident İlham 
Əliyev bu vacib məsələyə münasibət bil-
dirərkən deyib: “Su həyat mənbəyidir, təmiz 
su isə sağlam həyat deməkdir”. Azərbaycan 
dövlətinin sosial siyasətinin əsas istiqamət-
lərindən biri kimi ölkəmizdə əhalinin təmiz 
və keyfiyyətli su ilə təminatının yaxşılaşdı-
rılmasına, eləcə də tullantı sularının idarə 
olunmasına diqqət getdikcə artırılır.

Qlobal ekoloMi mübarizənin 
³yaşıl´ tikinti hədəfləri

'ünən Bakıda BMT-nin İqlim 'əyişikliyi üzrə dərçivə .onvensiyasının 
Tərəflər .onfransının 2�-cu sessiyasına (&2P2�) hazırlıq çərçivəsində 
tikinti sahəsində fəaliyyət göstərən yerli və [arici tikinti şirkətlərinin 
rəhbərlərinin iştirakı ilə Azərbaycanda ³yaşıl´ tikinti üzrə ³dəyirmi masa´ 
keçirilib. Tədbirin məqsədi yerli tikinti şirkətlərini, inşaat materiallarının 
istehsalı ilə məşğul olan müəssisələri, [arici şirkətləri və ekspertləri, eyni 
zamanda, dövlət orqanlarının nümayəndələrini bir araya gətirməklə 
davamlı və sıfır karbonlu tikintiyə keçid üçün müzakirələrin aparılması 
və əməkdaşlıq platformasının yaradılmasıdır.

“Dəyirmi masa”da çıxış edən eko-
logiya və təbii sərvətlər naziri, C2P29-
un prezidenti Muxtar Babayev bildirib 
ki, hazırda C22 (karbon-dioksid) qazı-
nın 21 faizi tikinti sektorunda formalaşır. 
Qeyd olunub ki, tikinti fəaliyyəti havanın 
çirklənməsinə gətirib çıxarır ki, bu da öz 
növbəsində insan sağlamlığı üçün neqativ 
nəticələr yaradır. “Biz bunu necə azalda 
bilərik" Hansı yeniliklər qəbul edə bilə-
rik" Bunlar barədə düşünməliyik. Hər 
hansı bir bəyanat imzalamaqla yox, icra 
etməklə nəticə əldə etməliyik. Nəzarət 
sistemindən çıxmalıyıq. Hər bir şirkət özü 
məsuliyyət daşımalı, addım atmalıdır”, – 
deyə M. Babayev əlavə edib. 

Dövlət Şəhərsalma və Arxitektura 
Komitəsinin sədri Anar Quliyev çıxışında 
qlobal istiləşmənin yaratdığı iqlim böhra-
nında dayanıqlı tikintinin daha çox önəm 

daşıdığını bildirib. Azərbaycanın C2P29-a 
sədrlik etməklə qlobal iqlim dəyişikliyi ilə 
mübarizədə qətiyyətli olduğunu sübut et-
diyini vurğulayan komitə sədri rəhbərlik 
etdiyi qurumun tikinti sənayesində rəqəm-
sallaşdırma və ətraf mühitin qorunması ilə 
bağlı bir sıra tədbirlərin həyata keçirdiyini 
diqqətə çatdırıb. 2nun sözlərinə görə, qısa 
müddət ərzində damüstü günəş enerjisi 
sisteminin quraşdırılması təsdiq edilib, ha-
zırda isə işğaldan azad olunmuş ərazilərdə 
“yaşıl enerji” zonası yaradılması ilə bağlı 
tədbirlər həyata keçirilir. A. Quliyev, həm-
çinin ölkəmizdə damüstü günəş enerjisi 
sisteminin quraşdırılmasının təsdiq edildi-
yini iştirakçıların diqqətinə çatdırıb.

Qeyd edək ki, Azərbaycanın dayanıq-
lı “yaşıl” tikinti rəhbərlərinin “dəyirmi 
masa” müzakirəsi baş icraçı direktor-
lar, nazirlər, BƏƏ-nin tikinti şirkətləri, 

C2P29-un prezidenti və BMT-nin C2P29 
üzrə yüksək səviyyəli çempionu daxil ol-
maqla ölkəmizin aparıcı sənaye liderlə-
rinin xüsusi yüksək səviyyəli görüşüdür. 
“Dəyirmi masa” qlobal iqlim hədəflərinə 
nail olmaq istiqamətində “yaşıl” tikintinin 
mühüm rolunu vurğulayır və C2P29-a ge-
dən yolda əhəmiyyətli mərhələyə işarə et-
məklə Azərbaycan və onun hüdudlarından 
kənarda ciddi nəticələri olan məqsədyönlü 
biznes əməliyyatları və əməkdaşlıq üçün 
zəmin yaradır. (kspertlərin fikrincə, bu 
unikal tədbir çağırışları müzakirə etmək, 
imkanları araşdırmaq və əlverişli siyasət-
ləri müəyyən etmək məqsədilə platforma 
təqdim etməklə Azərbaycanın tikinti sek-
torunda əməkdaşlıq və dayanıqlı inkişafa 
təkan verəcək.

Tədbirin sonunda C2P29 Təşkilat Ko-
mitəsinin bir neçə üzvü və Azərbaycanda 
fəaliyyət göstərən bəzi tikinti şirkətinin 
rəhbərləri tərəfindən “Azərbaycanın Da-
yanıqlı Yaşıl Tikinti Bəyənnaməsi” im-
zalanıb. Bəyannamənin məqsədi tikinti 
şirkətlərinin emissiyaların azaldılması mə-
suliyyətini dərk etdiyini göstərməsidir. Bə-
yannamə bu istiqamətdə atılan addımın ilk 
mərhələsidir. Daha sonra isə məsuliyyəti 
dərk etmək mərhələsindən əməli fəaliyyətə 
keçid olacaq.

“The National NeZs” 
C2P29-a hazırlıqdan yazıb

Qalıq yanacaqla zəngin olan Azərbaycanın qarşısında BMT-nin İqlim 
'əyişmələri üzrə dərçivə .onvensiyasının Tərəflər .onfransının 2�-cu 
sessiyasına (&2P2�) uğurla evsahibliyi etmək kimi çətin vəzifə durur. 

Gündəlik “The National NeZs” qəzetin-
də 2-ci Şuşa Qlobal Media Forumunun işti-
rakçısı Con Dennehinin müəllifi olduğu yazı 
yuxarıdakı sözlərlə başlayır. Məqalə müəllifi 
bildirir ki, təxminən, üç aydan sonra Bakı 
iqlim dəyişikliyi problemini həll etmək üçün 
200-ə yaxın ölkədən nümayəndələri bir araya 
gətirəcək.

Müəllifin sözlərinə görə, tədbirin neft 
hasilatı ilə bağlı zəngin tarixi olan ölkədə 
təşkili Qərb mətbuatında tənqid olunsa da, 
ölkə rəhbərliyi C2P29-da qarşıya qoyulan 
məqsədlərə nail olunacağına əmindir. “Ba-
kının xeyrinə qərar verilməsi qalıq yanacaq 
sənayesi lobbiçilərinin danışıqlara nəzarəti 
ələ keçirdiyini düşünənlər tərəfindən tənqidə 
məruz qalıb. /akin Azərbaycan Prezidenti 
İlham Əliyev Qərbin geniş, əlaqələndirilmiş 
media hücumuna cavab verdi”, - məqalədə 
qeyd olunub.

Məqalədə  daha sonra dövlət başçısının 
sözlərindən sitat gətirilib: “Biz izah etməyə 
çalışırdıq, bu, bizim günahımız deyil ki, biz 
neft və qazla zənginik. Bizim fəaliyyətimiz 
onun əsasında qiymətləndirilməməlidir. Biz 
iqtisadiyyatımızı necə şaxələndirmişik, iş-
sizliyin öhdəsindən necə gəlmişik, yoxsul-
luğu necə azaltmışıq... Deyə bilərəm ki, vaxt 
keçdikcə bizə qarşı hücumların sayı azalır... 
Ancaq onu bilirik ki, tədbir yaxınlaşdıqca bu 
ittihamların və hücumların sayı yenə də ar-
tacaq”.

Bundan əlavə, müəllif qeyd edib ki, ölkə 
bərpaolunan enerji mənbələri sahəsində mü-
hüm irəliləyişlər əldə edib, bu da Azərbay-
canın “yaşıl keçid”ə hazır olmasından xəbər 
verir.

“Şəhərdən kənarda nəhəng Qaradağ 
Günəş (lektrik Stansiyası yerləşir. BƏƏ-nin 
“Masdar” şirkəti tərəfindən tikilən və ötən 
il istifadəyə verilən 230 meqavat gücündə 
stansiya ölkənin ilk belə sənaye miqyaslı la-
yihəsidir. Bu stansiya təxminən 110 min ev 
təsərrüfatını elektrik enerjisi ilə təmin edəcək 
və məqsədi ətraf mühitə atılan tullantıları ildə 
200 min   ton azaltmaqdır”, - məqalədə bil-
dirilib.

Müəllif Azərbaycanın evsahibliyi edəcə-
yi C2P29-da iqlim danışıqlarında maliyyə 
məsələsinin ön planda olacağını vurğulayıb: 
“C2P29-u uğurla keçirmək üçün Bakının 
qarşısında məsul vəzifə var – maliyyə. Bu 
tədbirdə qalıq yanacağından uzaqlaşmaq pro-
sesinin necə maliyyələşdiriləcəyi ön plana 
çıxacaq. Dünya inkişaf etməkdə olan ölkələr 
üçün illik 100 milyard dollar həcmində yeni 
maliyyə öhdəliyi ilə razılaşmalıdır”.

Məqalədə Azərbaycanın onilliklərlə da-
vam edən münaqişəyə son qoyulması məqsə-
dilə aparılan sülh prosesi fonunda (rmə-
nistanı C2P29-a dəvət etdiyi qeyd olunub. 
-urnalist Azərbaycan Prezidentinin kömək-
çisi - Prezident Administrasiyasının ;arici 
siyasət məsələləri şöbəsinin müdiri Hikmət 
Hacıyevin bu məsələ ilə bağlı fikirlərinə is-
tinad edib: “Azərbaycan indi Qarabağ mü-
naqişəsinin sonundadır. İndi biz bu səhifəni 
çevirdik və sülh haqqında düşünürük. Biz, 
həmçinin sülh və C2P29 anlayışını birləşdi-
ririk”.

Qeyd edilib ki, C2P29 Bakı 2limpiya 
Stadionunda keçiriləcək. Hazırda bu are-
nada C2P29-a geniş hazırlıq işləri görülür. 
C2P29-un baş icraçı direktoru, Azərbaycanın 
energetika nazirinin müavini (lnur Soltanov 
burada yaradılacaq zonalar barədə məlumat 
verib. 2 bildirib ki, Azərbaycan bu tədbirə 
evsahibliyi etmək üçün geniş logistik imkan-
lara və yüksək qonaqpərvərliyə malikdir.

Məhəmməd AB'8<(9,  
A'P8-nun ümumi coğrafiya 
kafedrasının müdiri,  
coğrafiya elmləri doktoru 

Azərbaycan da daxil olmaqla, ək-
sər ölkələrdə su ehtiyatları üçün əsas 
təhlükə çirklənmədir. Tullantı sularının 
çaylara və sututarlara axıdılmasının qar-
şısının alınması istiqamətində müəyyən 
işlər görülsə də, məsələ öz aktuallığını 
qoruyub saxlayır. Hazırda təhlükə yalnız 
çirklənmiş və kifayət qədər təmizlənmə-
miş çirkab suları ilə bağlı deyil.  Şərti 
təmiz adlanan sular da ən mükəmməl bi-
oloji təmizlənmədən sonra belə, zərərli 
maddələrin daşıyıcıları olurlar. dox vaxt 
çirkab suları qızdırılır ki, bu da su eko-
sistemləri üçün təhlükə yaradır. 

dirkləndirici məhsullar, xüsusən də 
təbii su obyektlərinin və anbarlarının yu-
yulması zamanı istifadə olunan biogen 
maddələr də yerüstü və yeraltı axım-
larla mənbələrə daxil olur. Su hövzələ-
rinin çirklənməsinin bir səbəbi də kənd 
təsərrüfatında istifadə olunan gübrə və 
müxtəlif pestisidlərdir. Məlumdur ki, 
torpağın xüsusiyyətindən asılı olaraq 1 
hektar gübrələnmiş sahədən çıxarılan 
biogen maddələr gübrələrin miqdarı və 
növündən, onların tətbiqi texnikasından, 
atmosfer və digər şəraitə görə azotun 

14,5-25 faizini, fosforun isə 1-1,5 faizi-
ni (xam torpaqlarda 7 faizə qədər) təşkil 
edir. (yni zamanda, torpağa verilən üzvi 
və mineral gübrələrin, təxminən, 10 fai-
zi su hövzələrinə daxil olur.  

Məlum olduğu kimi, hazırda Azər-
baycanda hər il orta hesabla 350-400 
min ton gübrə istehlak olunur. Təbii 
şəraitdə biotanın tullantı məhsulları 
olan biogenlər su hövzələrindən çay-
lara və sututarlara daşınsa da, antro-
pogen əlavələr bu axınları xeyli artırır. 
Yeri gəlmişkən, apardığımız tədqiqat-
lar nəticəsində müəyyən olununub ki, 
Azərbaycanın çay hövzələrinin 2 faizi 
zəif, 25 faizi mülayim, 73 faizi isə xeyli 
dərəcədə antropogen yüklənməyə məruz 
qalıb. Antropogen yüklənmənin hidrolo-
ji e൵ekti daha çox təbii və dəyişdirilmiş 
landşaftları təmsil edən axım əmsalla-
rının fərqinin böyük olduğu isti dövrdə 
özünü göstərir ki, bu da yay daşqınla-
rının intensivləşməsinə şərait yaradır. 
Nəticədə, bu amil su ehtiyatlarını artırsa 
da, çayların və su anbarlarının çirklən-
məsinə səbəb olur. Hesab edirəm ki, su 
ehtiyatlarının keyfiyyətcə tükənməsinin 
xüsusi təhlükəsi nəzərə alınaraq onun 
qarşısının alınması və aradan qaldırıl-
ması üçün tədbirlər prioritetlər sırasında 
olmalıdır. İlk növbədə, çirkab sularının 
təmizlənməsini yaxşılaşdırmaq lazım-
dır. Bununla yanaşı, təmizlənmiş çir-
kab sularının çaylara və su anbarlarına 
daxil olmasının  qarşısı alınmalıdır. Bu 
məqsədə çatmağın əsas yolları isə suya 
qənaət, susuz texnologiyalar və qapalı 
su istehlakı dövrələridir ki, bunların re-
allığı hələ ötən əsrin 80-ci illərində tam 
sübuta yetirilib. 

Sonda bir məqamı da qeyd edim ki, 
su obyektlərinin çirklənməsinə, eləcə 
də yerüstü axımın azaldılmasına yönəl-
dilmiş tədbirlərlə (meşə və tarla torpaq-
larının növbələşməsi, su saxlayan kənd 
təsərrüfatı texnologiyaları və s) hövzədə 
gedən eroziya prosesi zəifləyə bilər. Bu 
yolla, həm də əkin sahələrinin su təchi-
zatının yaxşılaşdırılmasına nail olmaq 
mümkündür.
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